
پرسپولیس بعد از کســـب دو جام در فصل گذشته نتوانست در تعطیلات میان 

فصل آن طور که باید در شروع به موقع تمرینات و بستن یک تیم ایده آل چندان 

موفق عمل کند و این مساله بدون شک در آینده و مخصوصا لیگ قهرمانان آسیا 

به ضرر سرخپوشان پایتخت تمام خواهد شد. در شرایط فعلی شاید همه نگاه ها 

متوجه استقلال و عملکرد خیلی ضعیف این باشگاه در فصل نقل و انتقالات باشد 

اما واقعیت امر این اســـت که پرســـپولیس به عنوان تیمی که قرار است از اعتبار 

فوتبال ایران و خودش در آســـیا دفاع کند کمبودهایی دارد که اگر برای رفع آن 

به زودی اقدام نکند روزهای سختی در انتظارش خواهد بود. یک نگاه کلی بر آنچه 

در یکی دو ماه اخیر در پرســـپولیس گذشت نشان می دهد که این تیم برخلاف 

سال گذشته، نه در نقل و انتقالات و نه در آماده سازی موفق عمل نکرده است. 

ورودیهاوخروجیها
پرسپولیس قبل از اینکه دور جدید تمرینات خود را شروع کند شهاب زاهدی و 

مسعود ریگی را به خدمت گرفت و بعد از چند روز هم محمدحسین کنعانی زادگان 

به جمع سرخپوشان اضافه شد. اما در سوی دیگر سیامک نعمتی، عیسی آل کثیر، 

احمد گوهری، شیخ دیاباته، کمال کامیابی نیا و لیاندرو پریرا به هر دلیل از جمع 

سرخپوشان جدا شدند. در واقع پرسپولیس خروجی هایش دو برابر ورودی هایش 

است که بخشی از این مساله بدون شک بی ارتباط با کم شدن سهمیه بزرگسالان 

و حذف ســـهمیه زیر 25 سال تیم ها و اضافه شـــدن نام بازیکنانی مثل مهدی 

عبدی، محمد عمری و وحدت هنانوف به لیســـت بزرگسالان پرسپولیس نبوده 

است. لیست بزرگسالان این تیم در حال حاضر حتی با خروج 6 بازیکن و ورود 

3 بازیکن همچنان پر است و در چنین شرایطی سرخپوشان هر بازیکنی در رده 

بزرگسالان جذب کنند باید نام آن را جایگزین یکی دیگر از نفرات تیم شان کنند. 

خطقرمزرویبرنامههاییحیی
یحیی گل محمدی بعد از اتمام فصل پیش در اظهارنظری اعلام کرد اگر قرار باشد 

در پرسپولیس بماند برای فصل پیش رو کارش از هر زمان دیگری سخت تر خواهد 

بود. او به این دلیل چنین ادعایی را مطرح کرد که می دانست تیمش باید در شهریور 

ماه جاری بعد از 2 سال وارد مسابقات لیگ قهرمانان شود و با تیم هایی رقابت کند 

که این روز ها حتی به دنبال جذب بازیکنی در حد امباپه هستند! در همین راستا 

یحیی یک برنامه آماده سازی کامل به اتفاق دستیارانش برای سرخپوشان طراحی 

کرد. او خواست تمرینات آماده سازی تیمش از 5 تیر ماه با حضور تمامی نفراتی که 

قراردادشان باید تمدید می شد و همچنین نفرات جدید، استارت بخورد. اما نه تنها 

تمرینات با 10 روز تاخیر آغاز شد بلکه برخی بازیکنان تازه وارد و تمدیدی ها نیز چند 

روز بعد از شروع تمرینات اضافه شدند. یحیی در برنامه ای که به باشگاهش ارائه داده 

بود یک اردوی دو هفته ای در ترکیه و انجام سه بازی دوستانه با تیم های خارجی را 

برنامه ریزی کـــرده بود که ابتدا به وی اعلام کردند اردوی تیمش به 10 روز کاهش 

یافته و در ادامه دو روز دیگر هم کم شد و وقتی قرار شد سرخپوشان برای اردوی 7 

روزه راهی ترکیه شوند، یحیی ترجیح داد این اردو را لغو و در همین تهران تمرینات 

آماده سازی تیمش را طراحی کند تا بیشتر از این زمان را از دست ندهند. لغو این اردو 

حسابی یحیی را عصبانی کرد از این جهت که او هیچ یک از برنامه هایش طبق روال 

پیش نرفت و آن طور که باید نتوانست تیمش را برای فصل پیش رو آماده کند. یکی از 

مهم ترین برنامه های او این بود که تیمش بتواند سه بازی دوستانه با تیم های خارجی 

داشته باشد تا شاگردانش قبل از ورود به لیگ قهرمانان شرایط رویارویی با تیم های 

خارجی را پیدا کنند که این اتفاق رخ نداد. سرمربی پرسپولیس بعد از این ماجرا چند 

وقتی است که سکوت اختیار کرده، علی رغم اینکه از لغو اردو خیلی ناراحت بود. 

امیدیحییبهننکا
یحیی به قوانین لحاظ شـــده برای فصل جدید رقابت های لیگ اعتراض داشته 

و دارد. اعتراض او به کاهش ســـهمیه بزرگسالان تیم ها و حذف سهمیه زیر 25 

ســـال است که باعث شد سرمربی پرســـپولیس برای جذب بازیکنان مدنظرش 

با مشـــکل کمبود جا مواجه شـــود. در همین راستا یحیی تصمیم گرفت احمد 

گوهری دروازه بان بزرگسال خود را با انتقال قرضی به آلومینیوم اراک، از لیست 

خـــارج کرده و بتواند یک دروازه بان زیر 23 )محمدرضا خالدآبادی( را جایگزین 

او کند تا از این طریق یک جای خالی در لیســـت بزرگسالان تیمش برای جذب 

محمدحســـین کنعانی زادگان باز شـــود. از این رو یحیی از باشگاه پرسپولیس 

خواست مقدمات حضور خالدآبادی را در جمع سرخپوشان فراهم کند اما تعلل 

این باشـــگاه در جذب این دروازه بان باعث شد یحیی با چالش جدیدی مواجه 

شـــود. او حالا مجبور است یا به دروازه بان جوان دیگری اعتماد کرده و او را کنار 

بیرانوند قرار دهد یا اینکه دروازه بانی با شرایط سنی زیر 23 سال از خارج کشور 

استخدام کند. در این ماجرا هم سرمربی پرسپولیس با وجود دلخوری از باشگاه 

سکوت اختیار کرده اما بعید نیست همین روزها سکوتش را بشکند. یحیی خیلی 

امیدوار است که ننکا دستیار برزیلی اش بتواند یک دروازه بان زیر 23 سال خوب 

برای پرسپولیس پیدا کند. 

مهاجمانخارجیکهیکییکیردمیشوند
یحیی برای تقویت تیمش در خط حمله نیز تصمیم دارد که یک مهاجم نوک به 

خدمت بگیرد. در همین راستا ایجنت های زیادی در دو هفته گذشته مهاجم به 

باشـــگاه پرسپولیس و یحیی گل محمدی معرفی کردند. همه این نام ها از سوی 

یحیی به دستیارانش رسید و آنها عملکرد یکی دو فصل اخیر این بازیکنان را به طور 

دقیق بررسی کردند. در حال حاضر هیچ یک از این نفرات نتوانسته اند نظر یحیی 

را جلب کنند. در این میان نام های زیادی هم از سوی ایجنت ها در فضای مجازی 

مطرح شده که به نوعی به پرسپولیس وصل شده اند. حتی هواداران پرسپولیس 

بابت عدم جذب آنها هم گلایه هایی داشته اند که یکی از اطرافیان گل محمدی 

در ایـــن مورد به »فرهیختگان« گفت: »واقعیت امر اینکه عده زیادی از بازیکنان 

معرفی شـــده فصل بدی را به دلایل مختلف سپری کرده اند و نمی توانستیم در 

مورد آنها ریســـک کنیم. تعدادی هم قیمت های بســـیار بالایی داشتند که اگر 

می خواستیم آنها را جذب کنیم آن وقت سقف باشگاه شکسته می شد و صدای 

ملی پوشان هم درمی آمد. مساله دیگر اینکه بعد از عملکرد ضعیف پریرا با وجود 

کارنامه نســـبتا خوبی که داشت یحیی ترسیده است و با وسواس زیادی بازیکن 

انتخاب می کند. واقعیت این اســـت که ما برای جذب مهاجم خارجی، هم باید 

شـــرایط مالی باشگاه را در نظر بگیریم، هم اینکه بازیکنی نیاید که دستمزدش 

بیشتر از ملی پوشان تیم باشد. در بازار نقل و انتقالات مهاجمان خوب و با سابقه 

بالای دو میلیون دلار قیمت دارند که جذبش برای باشگاه ممکن نیست. مهم تر 

از همه اینکه مهاجم مدنظر باید فصل خوبی را در تیم سابقش سپری کرده و آمار 

گلزنی خوبی هم داشـــته باشد. به خاطر همین مساله تاخیر زیادی در انتخاب 

مهاجم به وجود آمده اما با این حال تا قبل از شروع فصل گل محمدی حتما به 

یک گزینه رسیده و نام او را به باشگاه معرفی خواهد کرد.«

تردیدیحییدرموردهنانوف
پرسپولیس برای جذب مهاجم خارجی مجبور است که یکی از بازیکنان بزرگسالش 

را از لیست خارج کند، مگر اینکه یحیی بتواند در خط حمله و دروازه، 2 بازیکن 

زیر 23 سال برای تیمش پیدا کند که در آن صورت شرایط خیلی سخت خواهد 

شـــد. اما در این میان وحدت هنانوف مورد توجه چند تیم لیگ برتری از جمله 

گل گهر قرار گرفته اســـت. همان طور که پیش از این در خبرها داشتیم باشگاه 

سیرجانی حاضر است پول خوبی را برای رضایتنامه او به پرسپولیس بدهد. این 

بازیکن یک فصل دیگر با پرسپولیس قرارداد دارد و اگر الان فروخته نشود فصل 

آینده به عنوان بازیکن آزاد جدا خواهد شد. در همین راستا رضا درویش از فروش 

هنانوف به شـــدت استقبال می کند اما یحیی در این زمینه تردید دارد. هنانوف 

بازیکن چندپسته برای یحیی به شمار می رود و در صورت جدایی او یحیی برای 

پســـت دفاع باید روی علیرضا بابایی جوان به عنوان ذخیره دانیال اسماعیلی فر 

حســـاب کند. در چنین شرایطی طبیعی اســـت که یحیی به این راحتی مجوز 

جدایی هنانوف را صادر نکند. مخصوصا اینکه این بازیکن تجربه بازی در لیگ 

قهرمانان را هم دارد.
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گزارش »فرهیختگان« از انفعال قرمزها در بازار نقل و انتقالات

پرسپولیس همچنان ناکام در جذب مهاجم خارجی
یحیی نگران تکرار ماجرای پریرا

حمیدرضا اسکندری
خبرنگارگروهورزش

سیدعباسی در گفت وگو با »فرهیختگان«: فدراسیون و کادرفنی پذیرفته که نتایج تیم ملی قابل قبول نبوده است

کادرفنی گرفتار حواشی و پاسخ به انتقادات شد
پس از پایان رقابت های لیگ ملت های والیبال و عملکرد پرانتقاد ملی پوشان،  سهمیه المپیک سخت اما شدنی است                 تیم جوانان بهترین تیم تاریخ است

شـــنبه 31 تیرماه نشســـت کمیته فنی فدراســـیون با حضور 24 نفر از 

کارشناســـان این رشته برگزار شد تا عملکرد تیم ملی بزرگسالان در لیگ 

ملت ها و تیم جوانان در مسابقات قهرمانی جهان مورد ارزیابی قرار گیرد. 

جهانگیر سیدعباسی پیشکسوت و ملی پوش سابق والیبال ایران یکی از 

نفراتی بود که در جلســـه کمیته فنی حضور داشت و درخصوص مباحث 

این جلسه و عملکرد و مسیر پیش روی تیم ملی والیبال با »فرهیختگان« 

به صحبت پرداخت که در ادامه می خوانید. 

به عنوان یکی از حاضران در جلسه کمیته فنی، این جلسه را چطور دیدید؟

بیشتر بحث آسیب شناســـی بود و اینکه چگونه می شود از لحاظ فکری در این 

مقطع به تیم ملی کمک کرد. همچنین اهمیت رویداد های پیش رو گوشزد شد. 

بیشتر مباحث این جلسه بحث آسیب شناسی بود و اینکه چه کارهایی باید برای 

آینده انجام و چگونه در رویدادهای پیش رو شرایط را به سود والیبال تغییر بدهیم. 

معمولا در رشـــته های مختلف بعد از ناکامی در رویدادها جلسات کمیته 

فنی تشکیل می شـــود، اما پس از مدتی خروجی خاصی از این جلسات 

حاصل نمی شـــود و در اکثر مواقع ناراحتی اعضای کمیته فنی را به دنبال 

دارد. پیش بینی شما از تاثیر این جلسه چگونه است؟

صادقانه بخواهم بگویم این اولین بار نیست که جلسه کمیته فنی تشکیل می شود و 

بارها بعد از موفقیت و کسب نتیجه یا حتی قبل از انتخاب سرمربی نیز جلسه کمیته 

فنی تشکیل شده است. قرار نیست اگر به عنوان عضو این کمیته هر نظری دادم، 

اجرا و به آن عمل شود. چنین چیزی وجود ندارد و اگر چنین انتظاری داشته باشم 

انتظار بی خودی است. در این جلسات نظرات مختلفی مطرح و تضارب آرا پیش 

می آید و روی مسائل بحث می شود و درنهایت چیزی که به صلاح دید والیبال است 

و اثر گذار باشد انجام می شود. داورزنی بیشتر تلاش کرده براساس خردجمعی 

نظر بگیرد و این بار مانند دفعات گذشته بیشتر اصل شنیدن نظرات اهل فن بود 

تا خروجی از آن گرفته شود. مسئولیت اصلی نتایج با سرمربی است و سرمربی 

باید تصمیم  بگیرد و قرار نیست هر چیزی من گفتم انجام شود. 

با شنیدن نظرات اهل فن بیشترین موضوع در عدم نتیجه گیری تیم ملی 

والیبال چه مسائلی عنوان شد؟

در شکست یا پیروی یک تیم عوامل متعددی می تواند موثر باشد. صرفا نمی تواند 

یکی از عوامل مسائل فنی، روحی و روانی یا مسائل مدیریتی باشد. معمولا عوامل 

مختلفی دخیلند. طبیعتا نتیجه خوب و راضی کننده از لیگ ملت ها نگرفته ایم و 

این را اهالی فن، علاقه مندان والیبال، مجموعه فدراسیون و کادرفنی پذیرفته که 

نتیجه قابل قبول نبوده است. به شخصه احساس می کنم کمی کادرفنی گرفتار 

حواشی شده و بیشتر تمرکز خود را روی انتقادها و پاسخ به آنها گذاشته است. 

کادرفنی ما تحت فشار بسیار زیادی قرار دارند و انصافا این فشار نامتعارف است. 

همه ما زندگی شـــخصی و خصوصی داریم که نباید موفقیت ها و شکست های 

والیبال آن را تحت تاثیر قرار بدهد. متاسفانه درحال حاضر این هجمه زیاد است و 

بخشی از آن به خاطر حساسیت مردم به والیبال است، اما در مقطعی نیست که 

بخواهیم به سرمربی تیم ملی فشار زیادی بیاوریم. به هر ترتیب در کوتاه مدت که 

سه مسابقه خیلی مهم ظرف دوماه آینده داریم، فرصت چندانی برای تغییر فنی 

وجود ندارد و زیاد این موضوع نمی تواند موثر باشد. همه اعضای خانواده والیبال 

و سرسخت ترین منتقدان باید سعی کنیم به کادرفنی کمک کنیم تا به آرامش 

کامل برســـند و مدیریت صحیحی به لحاظ فنی و مدیریت خارج زمین و روانی 

بازیکنان اعمال کنند. فکر می کنم فشار بیش از حد به کادرفنی هیچ نتیجه ای 

بـــرای والیبال ندارد و وضعیت را خراب می کند. اجازه بدهیم و کمک کنیم تیم 

ملی در این سه رویداد نتیجه بگیرد و بعد از آن جا برای نقد زیاد است و می توانیم 

نظرات خود را راحت بگویم. درحال حاضر زمانی است که همه باید کمک کنیم 

آرامش به والیبال بازگردد. 

با توجه به اهمیت والیبال برای مردم، افکار عمومی به صورت احساســـی 

انتظار داشت که شـــاهد تغییرات در کادرفنی باشیم، اما داورزنی رئیس 

فدراسیون والیبال از حفظ کادرفنی و نیاز به تقویت آن گفت. صحبتی در 

این خصوص انجام شد؟

در جلسه کمیته جایی برای این موضوع نبود و اگر قرار است فردی به کادرفنی اضافه 

شود حتما باید نظر سرمربی پرسیده شود و این حق سرمربی است. نمی دانم قرار 

است این اتفاق بیفتد یا نه. فکر می کنم در کوتاه مدت این تغییرات نمی تواند کمک 

کند و هر کسی در فاصله کوتاه تا مسابقات قهرمانی آسیا نمی تواند معجزه کند. 

منظور از تقویت کادرفنی، مربی است که در این فشار روحی و روانی عطایی 

در زمان مسابقات باعث کمک و آرامش او از لحاظ فنی و روانی باشد. 

این موضوع را قبول دارم، اما باید این را بهروز عطایی تشخیص بدهد که چه کسی 

این قابلیت را دارد که در ایجاد آرامش و تصمیمات فنی به او کمک کند. خیلی مهم 

است نفری که اضافه می شود در جمع و کارگروهی قرار بگیرد و صادقانه کمک 

کند. در مســـائل مدیریتی روابط عاطفی هم مهم است و ممکن است کسانی 

باشـــند که بتوانند کمک کنند، اما از لحاظ عاطفی نتوانند با کادرفنی ارتباط 

برقرار کنند و برعکس این موضوع هم وجود دارد. این اتفاق مسلما حق سرمربی 

است تا تشخیص بدهد چه کسی در این مقطع به او کمک کند؛ چراکه درنهایت 

پاسخگویی نتایج با سرمربی است. 

موفقیت تیم ملی در مسابقات قهرمانی آسیا در ارومیه می تواند به بازگشت 

به والیبال به روزهای بهتر خیلی کمک کند اما شنیده می شود شاید برخی 

بازیکنان تصمیم به حضور در این مسابقات را نداشته باشند. این موضوع 

را چطور ارزیابی می کنید؟

این اتفاق را بعید می دانم و فکر نمی کنم چنین اتفاقی بیفتد. اینها شایعاتی است 

که من و شما شنیده ایم. فکر نمی کنم بازیکنی به تیم ملی پشت کند و بچه ها با 

همه توان می خواهند کمک کند. البته صادقانه شاید اختلاف نظر و دیدگاه وجود 

داشـــته باشد که باید مدیریت شود. به استثنای بازیکنانی که مصدوم هستند، 

بازیکنی که شـــرایط لازم را داشته باشد فکر نمی کنم نخواهد به تیم ملی بیاید. 

از لیست دعوت شدگان نیز فکر نمی کنم کسی نخواهد به تیم ملی کمک کند. 

با توجه به شرایط تیم ملی والیبال چقدر به قهرمانی آسیا خوشبین هستید؟

نتیجه در ورزش غیرقابل پیش  بینی است. موافق هستم که قهرمانی در این مسابقات 

می تواند بازخورد خوبی برای تیم باشد. فراموش نکنید که به هیچ وجه تیم ها را در 

لیگ ملت ها با انتخابی المپیک مقایسه نکنید و همه تیم ها را در انتخابی المپیک 

متفاوت خواهید دید. 

با این شرایط کسب سهمیه المپیک پاریس برای والیبال ایران شدنی است؟

اعتقاد دارم که شـــدنی است، اما آسان نیست. خیلی روراست بخواهم بگویم، 

والیبال ما پتانسیل بسیار بالایی دارد و نیاز به مدیریت فنی که ذهن، بدن و توان 

فنی و شخصیت حرفه ای بچه ها مدیریت شود. این پتانسیل را داریم و مطمئنا 

تیم ایران توانایی کســـب سهمیه را دارد، اما کار آسانی نیست. همه کشورهایی 

که در 3، 4 ســـال گذشته کار کرده اند در مسابقات انتخابی المپیک تمام توان 

خود را رو خواهند کرد. 

اتفاق مثبت والیبال ایران در هفته گذشته قهرمانی تیم جوانان در مسابقات 

زیر 21 سال جهان بود. فکر می کنید این بچه ها بتوانند در رده بزرگسالان 

نیز به تیم ملی کمک کند؟

 در جلسه کمیته فنی گفتم شاید بهترین تیم تاریخ جوانان ایران همین تیم است. 

تیم خیلی خوبی بود، در گذشـــته نیز تجربه قهرمانی جهان را داشتیم، اما از آن 

تیم یک نفر هم نتوانســـت در بین بهترین های دنیا باشد و بسیاری از بازیکنان 

آن تیم درحال حاضر نیستند. بین بازیکن تاپ رده سنی جوانان بودن و بازیکن 

تاپ دنیا در رده بزرگسالان بودن تفاوت بسیاری وجود دارد. درواقع اگر بهترین 

تیم و بهترین بازیکن دنیا شدن را قله موفقیت فرض کنیم، جوانان 30 درصد راه 

است و 70 درصد بعدی نیاز به نقشه راه و تربیت ذهنی، روانی شخصیتی از نظر 

حرفه ای گری دارد و همچنین البته تکنیک و تاکتیک مانند تیم های برتر دنیا. 

به نظر شما باید این بازیکنان را چگونه تحت نظر داشته باشیم؟

قبلا اعتقاد داشتم که نیاز به مربی خارجی در تیم ملی داریم، اما اکنون می گویم 

اگر قصد آوردن مربی خارجی را داریم باید بالای سر تیم جوانان بگذاریم و برای 

المپیک بعد برنامه ریـــزی کنیم. به لحاظ تکنیکی و تاکتیکی، والیبال مدرن و 

شخصیت حرفه  ای را از یک مربی بزرگ یاد بگیرند و چشم انداز 4 و 8 ساله والیبال 

را با حضور یک مربی خارجی ترسیم کنید تا موفق شوید.

مهدی منصرف
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